

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

20 تشرين الثاني (نوفوبر) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

"Elon Musk" Is One Step Closer To Launching His

"Artificial Intelligence" Project

Elon Musk acquired the "Twitter" platform in 2022, under the brand "X Corp" to become the primary asset of X Corp, a service that has now been renamed X, but "Musk" added to his company "X" another company specialized in artificial intelligence, which is known as "X.AI".

"Musk" tweeted that X Corp investors would own 25 percent of "XAI" while it was unclear the shareholder structure of X Corp, given that the entity is now private. Musk had announced his intention to create another company

X.AI, and recently began launching the first product Grok, a large language model characterized by humor, offers a significant difference to the competition, and is trained on X data.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

"إيلون واسك" يقترب خطوة من إطلاق وشروعه لـ "الذكاء

الاصطناعي" استحوذ إيلون ماسك على منصة "تويتر" عام 2022، تحت العلامة التجارية "X Corp" لتصبح هي الأصل الأساسي لشركة X Corp وهو الخدمة التي أعيدت تسميتها الآن X، ولكن أضاف "ماسك" إلى شركته "X" شركة أخرى مختصة بالذكاء الاصطناعي والتي تعرف باسم

وغرّد "ماسك" أن مستثمري X Corp سيمتلكون 25 في المئة من "XAI" بينما لم يكن واضحاً هيكل المساهمين في شركة X Corp ، نظراً لأنّ الكيان أصبح الآن خاصاً. وكان أعلن Musk عن نيته إنشاء شركة أخرى X.AI، وبدأ مؤخراً في

إطلاق المنتج الأول Grok، وهو نموذج لغويّ كبير يتميز بالفكاهة، ويقدم اختلافاً كبيراً للمنافسة، و هو مدرب على بيانات X.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)



Oil Consolidates Gains, OPEC Considers Cutting Output **Further**

Oil futures rose on Monday, extending gains on expectations that the OPEC+ group will cut supplies further to support prices that have been falling for four weeks as fears of Middle East supply disruptions due to the war between Israel and the Palestinian militant group Hamas have receded.

Brent crude futures rose 11 cents, or 0.1 percent, to \$80.72 a barrel, while U.S. West Texas Intermediate crude

rose eight cents to \$75.97. The nearest December contract expires today, while the most active January futures rose 13 cents, or 0.2 percent, to \$76.17 a barrel.

النفط يعزز وكاسبه وأوبك تدرس خفض الإنتاج على نحو أكبر

ارتفعت العقود الآجلة للنفط اليوم الاثنين، لتواصل مكاسبها بناء على توقعات بتخفيض مجموعة أوبك+ الإمدادات على نحو أكبر لدعم الأسعار التي تشهد تراجعاً منذ أربعة أسابيع بفعل انحسار المخاوف من تعطل إمدادات الشرق الأوسط بسبب الحرب بين إسر ائيل و حركة حماس الفلسطينية.

وارتفعت العقود الآجلة لخام برنت 11 سنتاً، بما يعادل 0.1 في المئة، إلى 80.72 دولار البرميل، بينما أرتفع خام غرب تكساس الوسيط الأميركي تمانية سنتات ليسجل 75.97 دولار للبرميل. وينتهي عقد أقرب

استحقاق لشهر ديسمبر/كانون الأول اليوم، في حين ارتفعت العقود الأجلة لشهر يناير/كانون الثاني الأكثر نشاطا 13 سنتاً، أو 0.2 في المئة، إلى 76.17 دولار للبرميل.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)



Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

Egyptian Banks Double Foreign Currency Loans Despite The **Dollar Crisis**

The total loans of banks in the Egyptian banking sector increased by about EGP 1.2 trillion in a year, to record EGP 4.9 trillion in July compared to EGP 3.6 trillion in July 2022.

Although the CBE raised interest rates on deposits and lending by about 8 percent, the growth rate in customer loans and facilities jumped by about 34.8 percent. Industrial sector loans in both local and foreign currencies accounted for the largest share of sector loans, with an increase of EGP

176.9 billion to reach EGP 809.9 billion. Services sector loans also rose by EGP 166.2 billion, coming in second. Commercial sector loans also increased by EGP 23.4 billion, and agricultural sector loans by EGP 4.9 billion.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



البنوك الوصرية تضاعف قروض العهلة الأجنبية رغو أزوة الدولار

ارتفع إجمالي قروض بنوك القطاع المصرفي المصرى بنحو 1.2 تريليون جنيه خلال عام، لتسجل 4.9 تريليون جنيه في يوليو الماضي مقابل 3.6 تريليون جنيه في يوليو 2022. وعلى الرغم من رفع "المركزي" المصري أسعار الفائدة على الإيداع والاقراض بنحو 8 في المئة إلا أن معدل النمو في القروض والتسهيلات للعملاء قفز بنحو 34.8 في المئة. واستحوذت قروض القطاع الصناعي بالعماتين المحلية والأجنبية على الحصة الأكبر من قروض القطاعات بزيادة قدرها 176.9 مليار جنيه، لتصل 809.9 مليار

جنيه. في حين ارتفعت قروض القطاع الخدمي أيضاً بنحو 166.2 مليار جنيه لتأتي في الترتيب الثاني. وكذلك ارتفعت قروض القطاع التجاري بنحو 23.4 مليار جنيه، وقروض القطاع الزراعي بنحو 4.9 مليار جنيه.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

"OpenAI" Defies Pressure to Bring Back Altman and Appoints A New CEO

OpenAI's board has appointed Emmett Scheer as a new interim CEO to succeed Sam Altman, defying investor calls to reinstate Altman, according to Bloomberg sources. Before that, Scheer was CEO of live streaming site Twitch.

The move comes as Mira Moratti, who was interim CEO of OpenAI after Altman's dismissal, seeks to bring him and former President Greg Brockman back to the company in positions that have not yet been determined. The board of directors of OpenAI, which

owns ChatGPT, was subjected to great pressure from major investors in the company, led by Microsoft, its largest shareholder, to cancel its decision to dismiss Sam Altman from the position of CEO. It is noteworthy that the company's president, Greg Brockman, submitted his resignation in rejection of the board of directors' decision.

Source (Al-Arabiva.net Website, Edited)



"OpenAI" تتحدى ضغوط إعادة ألتهان وتعين رئيسا تنفيذيا جديدا

عين مجلس إدارة شركة OpenAl إيميت شير رئيسا تنفيذيا جديدا مؤقتا خلفا اسام التمان متحديًا دعوات المستثمرين لإعادة التمان المقال إلى منصبه بحسب مصادر بلومبرغ. وشغل شير، قبلها منصب الرئيس التنفيذي لموقع البث المباشر Twitch.

وتأتي هذه الخطوة فيما كانت ميرا موراتي التي كانت الرئيسة التنفيذية المؤقتة لشركة OpenAl بعد إقالة ألتمان تسعى لإعادته والرئيس السابق جريج بروكمان إلى الشركة في مناصب لم يتم تحديدها بعد. وتعرض مجلس إدارة OpenAl المالكة لبرنامج

ChatGPT لضغوط كبيرة من قبل كبار المستثمرين في الشركة بقيادة مايكروسوفت أكبر مساهم فيها لإلغاء قراره بإقالة سام ألتمان من منصب الرئيس التنفيذي. يذكر أن رئيس الشركة جريج بروكمان قدّم استقالته رفضا لقرار مجلس الإدارة.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

Officially.. 3.56 Percent Inflation in the UAE during the First Quarter

The consumer price index in the UAE recorded a quarterly increase on an annual scale, reaching inflation to 3.56 percent, as the consumer price index in the first quarter of 2023 reached about 105.73 points, compared to 102.09 points in the same period of 2022.

According to the Federal Competitiveness and Statistics Center, inflation recorded a quarterly increase as a result of the increase in the prices of 12 services and a major expenditure group, the highest of which was in recreational and cultural services at 13.48 percent, while the price of the tobacco spending group fell by 4.18 percent.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

رسوياً.. 3.56 في الوئة التضخر في الإوارات خلال الربع الأول

سجل الرقم القياسي لأسعار المستهلك في الإمارات، ارتفاعاً ربعياً على نطاق سنوي، ليصل التضخم الى 3.56 في المئة، حيث بلغ الرقم القياسي لأسعار المستهلك في الربع الأول 2023 نحو 105.73 نقطة، مقارنة بـ 102.09.

وبحسب ما كشفه المركز الاتحادي التنافسية والإحصاء، سجل التضخم ارتفاعاً ربعياً نتيجة زيادة أسعار 12 خدمة ومجموعة إنفاق رئيسية كان أعلاها في خدمات الترويح والثقافة عند 13.48 في المئة، بينما تراجع سعر مجموعة إنفاق التبغ 4.18 في المئة. المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

حسب الأقسام الرئيسية . الربع الأول 2023			
الأقسام الرئيسية	الربع الأول 2022	الربع الأول 2023	التفخم السنوي
لرقم القياسي العام	102,09	105,73	3,56
لأغذية وللشروبات	103,74	109,67	5,72
لتبغ	100,34	96,14	4,18-
للابس والأحذية	101,06	107,07	5,94
لسكن وللياه والكهرباء والفاز	99,08	101,51	2,45
لثجهيرات والمدات التزلية	99,09	103,18	4,13
المحلة الصحة	101,61	102,42	0,80
خدمات النقل	111,03	114,34	2,99
colour	100,70	101,14	0,44
لترويح والثقافة	102,86	116,73	13,48
لتعليم	100,58	101,26	0,67
لطاعم والقنادق	105,79	114,72	8,44
لتأمين والخدمات الالية	101,41	103,58	2,13
سلع وخدمات مثنوعة	101,17	104,74	3,53
100 = 2021) سنة الأساس			

High Level of Investment Growth in Oman's Economic Zones

The Sultanate of Oman has strengthened its attractiveness for investments in economic zones, as the Authority's latest statistics showed that the volume of cumulative investment committed in those regions and industrial cities by the end of June amounted to more than 16.6 billion riyals (\$43.2 billion).

The currently active zones are distributed in Duqm in the south of the country, which is among the largest in the Middle East, three free zones in

Sohar, Salalah, and Al Mazyouna, and 9 existing industrial zones. The areas currently under development include two, one economic and one free, in addition to five industrial areas.

Investment in the Salalah Free Zone amounted to \$11.7 billion, while the value of investment in the Duqm region exceeded more than \$9.9 billion after an influx of \$482 million in the first half of this year.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)



ارتفاع وستوى نوو الاستثوار في الوناطق الاقتصادية العوانية

عززت سلطنة عمان من جاذبيتها للاستثمارات في المناطق الاقتصادية، حيث أظهرت أحدث احصائيات الهيئة بلوغ حجم الاستثمار التراكمي المُلتزم به في تلك المناطق وأيضا المدن الصناعية حتى نهاية يونيو أكثر من 16.6 مليار ريال (43.2 مليار دولار).

وتتوزع المناطق التي تنشط حاليا في كل من الدقم جنوب البلاد، والتي تعد من بين الأكبر في الشرق الأوسط، وثلاث مناطق حرة في صحار وصلالة والمزيونة، و9 مناطق

صناعية قائمة. وتتضمن المناطق قيد التطوير حاليا اثنتين، واحدة اقتصادية وأخرى حرة، إضافة إلى خمس مناطق صناعية.

وبلغ الاستثمار في المنطقة الحرة بصلالة 11.7 مليار دولار، بينما تجاوزت قيمة الاستثمار بمنطقة الدقم أكثر من 9.9 مليار دولار بعد تدفق 482 مليون دولار بالنصف الأول من هذا العام.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

Bahrain Uses Innovation to Achieve Food Security

Bahraini government approved a strategic plan to promote development in agricultural and livestock production and secure its sources, by taking advantage of modern technologies in the implementation of various vital pioneering projects, in line with Vision 2030, and achieving its sustainable development goals.

Bahrain's strategy focuses on boosting production and reducing local dependence on food imports, and one of its most important axes is to enhance local production and reduce

dependence on food imports. The challenges to achieving food security through agriculture locally are the country's desert environment, groundwater depletion, and urban sprawl. The Ministry of Industry and Trade and the Ministry of Municipalities Affairs and Agriculture are working together to support the agriculture and fisheries sectors, which are key elements in the development of long-term food security in the country.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)



البحرين تستعين بالابتكار لتحقيق الأون الغذائى

أقرّت الحكومة البحرينية خطة استراتيجية من أجل تعزيز التطوير في الإنتاج الزراعي والحيواني وتأمين مصادره، عبر الاستفادة من التقنيات الحديثة في تنفيذ مختلف المشاريع الريادية الحيوية، وبما يتماشى مع رؤية 2030، ويحقق أهدافها التنموية المستدامة. وتركز استراتيجية البحرين على تعزيز الإنتاج المحلى وتقليل الاعتماد على الواردات الغذائية ومن ضمن أحد أهم محاورها الرامية إلى تعزيز الإنتاج المحلي وتقليل الاعتماد على الواردات الغذائية. حيث تتمثّل التحديات التي

تحول دون تحقيق الأمن الغذائي من خلال الزراعة محليا، في البيئة الصحراوية للبلاد ونضوب المياه الجوفية والزحف العمراني. وتعمل وزارة الصناعة والتجارة ووزارة شؤون البلديات والزراعة جنبا إلى جنب لدعم قطاعي الزراعة والثروة السمكية، وهما عنصران أساسيان في تطوير الأمن الغذائي على المدى الطويل

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

World Bank Praises Moroccan Economy's Resilience to **Shocks**

In a recent report titled "From Resilience to Shared Prosperity", the World Bank predicted that the recovery of the Moroccan economy will strengthen in the medium term and that real GDP growth will reach 3.1 percent in 2024, 3.3 percent in 2025, and 3.5 percent in 2026, as domestic demand gradually recovers from recent shocks.

Morocco witnessing is huge transformations and a qualitative economic shift in various sectors, as

Morocco has proven its ability to withstand and respond to crises with maximum speed, making their impact limited on the country's economy.

The World Bank report showed the effectiveness of the economic recovery plan set by King Mohammed VI at the top of the priorities of this stage to support the productive sectors, especially small and medium enterprises, and increase their ability to invest, create jobs, and preserve sources of income.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

البنك الدولي يشيد بصوود اللقتصاد الوغربي في وجه الصدوات

توقع البنك الدولي، في تقرير أصدره حديثا بعنوان: "من القدرة على الصمود إلى الرخاء المشترك"، أن يتعزز تعافى الاقتصاد المغربي في المدى المتوسط، وأن يصل نمو إجمالي الناتج المحلى الحقيقي إلى 3.1 في المئة في 2024، و3.3 في المئة في 2025، و 3.5 في المئة في 2026، مع تعافى الطلب المحلى تدريجيًا من الصدمات الأخيرة.

ويشهد المغرب تحولات ضخمة ونقلة اقتصادية نوعية في مختلف القطاعات، حيث

أثبت المغرب قدرته على الصمود والاستجابة للأزمات بالسرعة القصوى ما جعل تأثير ها محدودا على اقتصاد البلاد.

وأظهر تقرير البنك الدولي فاعلية خطة إنعاش الاقتصاد التي وضعها الملك محمد السادس في مقدمة أولويات هذه المرحلة لدعم القطاعات الإنتاجية، خصوصاً المقاولات الصغيرة والمتوسطة، والرفع من قدرتها على الاستثمار وخلق فرص الشغل، والحفاظ على مصادر الدخل.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

Eurozone Economy on the Brink of Recession

QNB expects the Eurozone to end 2023 in recession, given difficult financial conditions and deep contraction in the manufacturing sector.

A recovery in the manufacturing cycle is likely to partially ease the slowdown in consumer spending, which should help the Eurozone economy emerge from recession in the first quarter of 2024. However, the region's macro economy remains contracted and

weak. According to the report, the outlook for the coming period remains bleak, with business sentiment in various sectors reaching its lowest levels since the COVID-19 pandemic, which has deteriorated to a level similar to periods of deep contraction, such as the global financial crisis or the sovereign



اقتصاد ونطقة اليورو على حافة الركود

توقّع تقريرُ بنكQNB أن تنهي منطقة اليورو عام 2023 في حالة ركود، نظرًا للأوضاع المالية الصعبة والانكماش العميق في قطاع التصنيع.

ورجّح التقرير أن يؤدّي انتعاش دورة التصنيع إلى تخفيف التباطؤ في الإنفاق الاستهلاكي جزئيًا؛ ما من شأنه أن يساعد اقتصاد منطقة اليورو على الخروج من حالة الركود في الربع الأوَّل من عام 2024. ومع ذلك، يظل الاقتصاد الكلى للمنطقة منكمشًا وضعيفًا.

وبحسب التقرير لا تزال التوقّعات للفترة المقبلة قاتمةً، في ظلّ بلوغ معنويات الأعمال بمختلف القطاعات، أدنى مستوياتها منذ جائحة «كوفيد- 19»، والتي تدهورت إلى مستوى مشابه لفترات الانكماش العميق، كالأزمة المالية العالمية، أو أزمة الديون السيادية.

المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصرّف)

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)

"Meta" Moves Its AI Team to Other Departments

"Meta" has moved its AI team to other divisions of the company, to continue working to prevent AI-related harms.

"Meta", which owns "Facebook", announced in an emailed statement that the company intends to bring employees closer to developing core products and technologies.

According to the company, most members of the AI team will move to generative AI and "will continue to support relevant comprehensive efforts on the development and use of responsible AI," while some members will go on to develop AI infrastructure.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

"ويتا" تنقل فريقها للذكاء اللصطناعي إلى أقسام أخرى

نقلت شركة "ميتا" فريقها للذكاء الاصطناعي إلى أقسام أخرى في الشركة، من أجل مواصلة العمل على منع الأضرار المرتبطة بالذكاء الاصطناعي. وأعلنت شركة "ميتا"، التي تمتلك "فيسبوك"، في بيان عبر البريد الإلكتروني عن عزم الشركة تقريب الموظفين من تطوير المنتجات والتقنيات الأساسية. ووفق الشركة فإنّ معظم أعضاء فريق الذكاء الاصطناعي سينتقلون إلى الذكاء الاصطناعي التوليدي "وسيستمرون في دعم الجهود الشاملة ذات الصلة بشأن تطوير واستخدام الذكاء الاصطناعي المسؤول"، في حين سيذهب بعض الأعضاء إلى تطوير البنية التحتية للذكاء الاصطناعي.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

